
L'actuació a la llera 
del riu Congost 

D'entrada em sembla positiva la voluntat que anima la 
recuperació de la llera del riu Congost a Granollers. Però els 
procediments de Convergència i Unió i els resultats són 
reprovables. 
Jo aconsellaria prudència als qui menyspreen les nostres 
opinions i fan imputacions fora de to i de lloc. Hi ha qui 
parlava de la nostra actuació al riu Congost i deia que era un 
espai inutilitzat i convertit en una claveguera a cel obert. 
Justament vull partir d'aquest punt, fent memòria del que 
alguns obliden. En efecte, fa algunes desenes d'anys, al riu 
Congost hi havia peixos i s'hi sentien granotes, però la suma 
d'una sèrie d'actuacions el varen malmetre de tal manera que 
en alguns aspectes és irremeiable. L'extracció desmesurada 
dels àrids, la sobreexplotació dels recursos hídrics i els 
abocaments incontrolats sense cap tipus de depuració 
d'indústries i de la ciutat mateix anaren convertint el riu en 
una claveguera. Hi va haver una separació, en aquells anys 
obscurs, entre el riu i la ciutat. 
Calia, doncs, invertir l'estat de la situació. I ben aviat, els nous 
regidors democràtics de Granollers es posaren a treballar 
amb l'objectiu i el somni de recuperar el riu. S'aturaren les 
extraccions d'àrids, es treballà per tal de sanejar unes capta-
cions d'aigua del tot necessàries per abastir la població, es 
plantaren els primers arbres a ambdós costats de la llera del 
riu, es contruïren els primers col·lectors i clavegueres, i es 
treballà per construir les estacions depuradores de Grano-
llers, la Garriga i Centelles. I es van anar recuperant els espais 

situats entre la ciutat i el riu amb la construcció dels parcs de 
Ponent, Congost, Tres Torres o el futur parc del Lledoner 
com es pot apreciar, foren anys de molta feina i d'invertir 
esforços com perquè s'hi vulgui tirar terra al damunt. 
Però l'actuació executada a la llera del riu Congost s'ha fet 
sense projecte (no s'ha respectat, doncs, la legalitat) i sense 
tenir en compte les opinions dels experts. Alguns resultats 
són a la vista: s'ha variat la secció del riu i la botànica clàssica 
dels nostres rius, han mort desenes d'ocells, d'amfibis i de 
rèptils, s'han aportat desenes de tones de terra inadequades i 
s'ha creat un espai artificiós, més costós de regar i mantenir 
del que s'ha volgut vendre. 
Els resultats, a alguns els semblaran bons, però no sempre 
està bé el que queda bé en aparença. 
L'alternati va seria construir els col·lectors d'aigües residuals 
que encara manquen al marge dret del riu i continuar treba-
llant en comú amb els municipis veïns i amb el Consorci per 
a la Defensa del riu Besòs per tal de dur a terme una actuació 
global i restauradora de la llera i de la ribera del riu Congost, 
per aconseguir que, a través de les successives ampliacions 
en el tractament d'aigües, es millorés l'eficàcia de les estacio-
ns depuradores i que les aigües baixessin realment netes. Per 
cert, s'ha mirat la qualitat sanitària de les aigües del Congost? 
D'aquesta manera, els resultats serien globals, facilitarien la 
integració real del riu Congost a la ciutat, el farien apte per a 
l'ús i el lleure dels granollerins. 
Actuacions com la portada a cap, de pura façana, amb una 
bona preparació en el dia de la inauguració, però sense un 
posterior manteniment (sols cal mirar l'estat de l'herba avui, 
al mes de juhol), més que positius són passes en fals. 

Josep Pujadas i Maspons 
Grup Municipal Sociali.sía 

Per això hem pres l'opció de tirar endavant uns Jocs com 
els que es faran els propers dies 7, 8 i 9 d'octubre, 
conjuntament amb ACELL i Special Olympics, on espor-
tistes amb discapacitats psíquiques de diferents graus 
participaran en 11 esports diferents utilitzant totes les 
instal·lacions esportives municipals. 
Nou països estrangers, 14 comunitats autònomes i 63 
centres d'arreu de Catalunya competiran aquests tres dies 
per ser els millors, no per guanyar, ja que de vencedors, ja 
en són ara. Però ells no estaran sols. Granollers i comarca 
ha respost formidablement a la crida de voluntaris per 

ajudar l 'organització. Més de 770 han estat les persones 
que s'han ofert a col·laborar, i encara que no tots podran 
fer-ho, sí que tots han aconseguit una nova victòria. 
Seran tres dies veritablement entranyables, dels quals, 
entre altres, esperem treure unes conclusions: que tots 
tenim els mateixos drets i que la constància i el sacrifici 
permeten aconseguir grans fites. 

Manel Nériz i Alvarez 
Regidor d'E.sports 
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